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Abstract

        
The Nissen fundoplication is the operative therapy of choice in children with symptomatic gastro-esophageal reflux. In recent years several reports on specific complications of the Nissen fundoplication have been published. This report summarizes the complications in 45 patients on whom a Nissen fundoplication was performed in our clinic between 1979 and 1989. 18 patients (40%) showed early or late complications. In 10 patients (22%) reoperation was necessary. However, at follow-up with a mean period of 4 1/2 years after surgery, 36 patients (92%) showed good results without any residual symptoms. The Nissen fundoplication had in our hands a rather high rate of complications. However, late results were excellent and our healing rate (92%) was higher than reported in other series with different techniques.


      
        
Zusammenfassung

        
Die Fundoplikation nach Nissen ist die Therapie der Wahl bei symptomatischem gastro-ösophagealem Reflux. In der neueren Zeit erschienen in der Literatur Berichte über spezifische Komplikationen nach Nissen-Fundoplikation. Wir berichten über die Komplikationen bei 45 Patienten, welche in der Zeit von 1979 bis 1989 an unserer Klinik operiert wurden. 18 Patienten (40%) zeigten Früh- und/oder Spätkomplikationen. Bei 10 Patienten (22 %) war eine Reoperation notwendig. Nach einer mittleren Nachuntersuchungszeit von 4 1/2 Jahren nach der Operation waren 36 Patienten (92 %) beschwerdefrei. Die Fundoplikation nach Nissen hat in unseren Händen eine hohe Komplikationsrate. Trotzdem waren die Spätresultate ausgezeichnet, und die Heilungsrate (92 %) bei unseren Patienten war höher als in anderen Serien mit der gleichen Operation.
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